
I. KONGRES O VODAH SLOVENIJE 2012 
22. marec 2012, Ljubljana, Slovenija 

 

257 
 

KAKO ENOSTAVNO JE REŠEVANJE ONESNAŽENEGA IZVIRA 
OBRHA V LOŠKI DOLINI 

 
Edvard Šega 

»ČISTE VODE V LOŠKI DOLINI« – civilna iniciativa, društvo v ustanavljanju 
 Vrhnika 39a, 1386 Stari trg pri Ložu 

edvard.sega@evacs2008.si 
 
 
Referat o onesnaženem vodnem viru Obrh v Loški dolini je izpod peresa občana, ki 
ga komplicirani »regelci« ekoloških in konkretneje vodovarstvenih ureditev, točneje 
vsa plejada zakonov, aktov, podatkov, uredb, uradov, načelništev, direktoratov, 
agencij, in inšpektoratov do samih ministrstev in ne nazadnje referatov in nastopov 
doktorjev ekološke in zdravo-varstvene znanosti še niso zastrupili. Razmišljanje, 
kako odpraviti onesnaženost Obrha, drugega po vrsti od sedmerih imen porečja 
Ljubljanice – enega z vodo bogatejših virov, je kmečko logično enostavno. V 
nadaljevanju predstavljena dejstva onesnaženosti bi morala zadostovati členom 
enostavne enačbe za reševanje problematike onesnaženosti omenjenega izvira kot 
tudi podobnih virov naših voda. 
 
V torek dne 21. junija 2011 sta me na domačiji mojih prednikov v vasi Vrhnika, 
točneje zaselku Žaga, kjer nam zemlja že tisočletja daruje izredno bogat izvir vode 
imenovan Veliki Obrh v Loški dolini, obiskala inženirja iz podjetja Geologija d.o.o. 
Idrija. Zaradi hudega onesnaženja Obrha ju je angažiral župan občine Loška dolina, 
da bi naredila študijo, kako to črpališče nadomestiti s čistim virom vode v Loški dolini. 
V začetku meseca junija se je namreč v vodovodnem omrežju Loške doline pojavila 
zelo nevarna bakterija E-coli. Preko 200 občanov je iskalo zdravniško pomoč, preko 
600 jih je imelo trebušne motnje, bilanco pa zaključuje nesrečen – do tedaj zelo 
zdrav – 11 mesečni fantek, ki je »naravno nesrečo«, če jo sploh tako lahko 
okarakteriziramo, plačal s svojim mladim življenjem.  
 
Župan Doline je na dejstvo velikega števila obolelih in podatka o prisotnosti E-coli 
bakterije (ki ga je prve dneve odkritja celo skrival pred vprašanji prizadetih občanov)  
odreagiral tako, da je zaprosil gospo Jelušičevo, ministrico za obrambo, da na 
črpališče na izviru Obrha namesti filtrirne naprave. Zahvaljujoč takojšnji reakciji 
Ministrice in logistiki enote iz Slovenske Bistrice ter Civilni zaščiti, ki je prevzela 
finančno breme, gre vsa pohvala, da so bile naprave nameščene praktično v enem 
dnevu.  
 
Ob naši hiši in tetinem vrtu za hlevom so postavili velik tabor, ga obdali z dvojno 
bodečo žico (sem se namreč hodijo napajat tudi medved in druge živali) in pričeli s 
filtriranjem ter pošiljanjem vode v zemeljski rezervoar nekaj sto metrov višje. Na 
žalost kljub štirim napravam za čiščenje z reverzno osmozo, količine očiščene vode 
niso zadostovale za potrebe Doline, njenih prebivalcev in industrijskih objektov oz. 
tovarn. Poleg tega je na ta način očiščena voda povsem revna, brez mineralov in 
slabega okusa, tako kot destilirana voda, ki jo uporabljamo za likanje, dolivanje v 
akumulatorje itd. 
 
Obveščanje prebivalstva Doline o nevarni okužbi pitne vode je hudo odpovedala: bila 
je nepopolna in veliko prepozna, saj se je zgodila šele potem, ko je preko 200 ljudi že 
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iskalo zdravniško pomoč. V občini, ki šteje manj od 4000 prebivalcev, je obolelo 
preko 600 ljudi. Najhuje se je dogajalo starejšim in dojenčkom in na veliko žalost in  
tragedijo je 11 mesečni do tedaj zdrav fantek, ki je prišel samo posredno v stik z 
nevarno bakterijo, za starše nerazumno močno zbolel, tako da mu niti svetovno 
priznani doktorji v Ljubljani niso mogli več pomagati. 
 
Tragičen dogodek je zapolnil prve strani časopisov, televizijske in radijske novice. 
Ljudje, tudi tisti, ki fantka in družine nismo osebno poznali, smo bili šokirani, 
pretreseni. Še posebej, ker bi moralo biti to v današnjih časih zdravstvene preventive 
in medicinske stroke skoraj nemogoče. In danes, ko so vzpostavljeni vsi mehanizmi 
varoval čiste pitne vode v javnih vodovodih, se nam je to dogodilo. 
 
Na tem mestu nastopi konflikt z zdravo pametjo in sicer med tistimi, ki so bili 
odgovorni za čistost pitne vode, in že preje omenjeno kmečko logiko. Za čisto pitno 
vodo je odgovorno Komunalno podjetje v bližnji Cerknici, lastnik vodovodnega 
omrežja pa je Občina Loška dolina. Za informacijo: vodovodno omrežje in velik vodni 
hram (rezervoar) se je izgradil v 80. letu prejšnjega stoletja. 
 
In preprosti občani, ljudje, smo pričakovali, da se bodo vse sile odgovornih usmerile v 
takojšnje ugotavljanje krivcev oz. vzrokov onesnaženja in istočasno v preprečevanje 
oz. odpravljanje tega celo za življenje nevarnega početja. Za prispodobo: pri ropu 
banke vse sile usmerijo v odkritje roparjev, jih dajo pod ključ, da preprečijo nadaljnje 
kriminalno početje – ne pa, v iskanje novih finančnih virov, ki bi nadomestili odtujeno 
blago.  
 
V primeru okužbe Obrha se je zgodilo ravno to, da ni bil nihče sposoben spopasti se 
z ugotavljanjem onesnaževalca in takojšnjimi ukrepi za odpravo onesnaževanja, pač 
pa so bile vse aktivnosti občine in Komunale usmerjene v nove vrtine in iskanje 
novega, dodatnega vira pitne vode. Najhuje za tiste, ki smo na izviru ali tik ob vodi 
Obrha, je bila izjava župana, da bodo enostavno izvir Obrha zaprli. »In s tem je 
zgodba onesnažene vode zame končana«, smo v dnevnem časopisju brali županovo 
izjavo. 
 
Vse aktivnosti so se usmerile v nove vrtine na drugem koncu doline, blizu gradu 
Snežnik, in to le slabe tri kilometre južno od problematičnega izvira Obrha v Žagi. Na 
Peščenku, kjer so pred nekaj leti že naredili tri vrtine, ki pa s premajho kapaciteto 
niso nadomeščale izvira na Obrhu, so pričeli z vrtanjem še četrte vrtine. Med 90 in 
100 metri globine se je res pojavil vodni vir, ki so ga v začetku oktobra z vsem 
pompom in prisotnostjo medijev tudi odprli. Zanimivo je, da so črpalko potegnili kar iz 
enega od dveh obstoječih črpališč na Obrhu (še danes na to opozarja 12 metrska 
železna konstrukcija na cesti ob izviru Obrha)  – a kaj ko niti posvetitev novega vira s 
strani starotrškega župnika ni zalegla za dovolj velike količine načrpane vode. In 
zopet so imeli domačini »nestrokovnjaki« prav, ko so opozarjali, da tam ni velikega 
podzemnega jezera oz. podtalnice, ki bi dajala neusahljiv vir pitne vode.  
 
Za podkrepitev nespametnega početja moram opisati vodni vir v Žagi. Po več 
neuspešnih vrtanjih je lokacijo vodnega bazena določil moj pokojni stric, sicer 
elektroinženir – vendar z leskovo bajalico. Če ne bi bil prisoten, bi sam podvomil v 
take geološke raziskave! Po nekajurnem strojnem delu so se svedri pričeli vrteti v 
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prazno. Na globini samo 5,80 m je bil odkrit podvodni bazen oz. sifon, v katerega so 
kasneje do globine 19,50 m potopili vodne črpalke. To dokazuje neizmerljiv vir vode, 
Zadosten za vso občino in morda še kaj več – bazen ima še eno dobro karakteristiko: 
v zgornji gladini se ravna z naravnim izvirom (le 15 m odmaknjenim), ki v zgodovini 
kolikor daleč nazaj sežejo ustna izročila ali zapiski kljub večmesečnim sušam nikoli ni 
usahnil. 
 
Zaradi preventive, kot pojasnjeval župan, je ostala prepoved zalivanja, pranja, 
prekomerne uporabe vode, in kar je najhuje: obvezno tri minutno prekuhavanje vode, 
ki je trajalo zelo dolgih osem mesecev vse do letošnjega februarja. Ko so morali vodo 
prekuhavati Postojnčani, so po štirinajstih dnevih zagnali nemir, medtem ko smo 
prebivalci Loške doline neverjetno trpežna bitja in smo prekuhavanja ter ostale 
omejitve prenašali kar tri četrt leta. 
 
Na dnevu odprtih vrat občine Loška dolina, ki ga opisuje občinska revija »OBRH« je 
župan obljubljal zopet novo vrtino, tokrat že peto in to zopet v Peščenku, češ da 
geološke ekspertize tam kažejo dolomitske sklope, kjer naj bi bila voda 100% 
neoporečna. Vendar je pozabil povedati, da se ti dolomitski sklopi nahajajo več kot 
500 metrov pod površjem in da so tako globoka vrtanja velik finančni zalogaj – 
predvsem za tako majhno občino kot je Loška dolina. Za ilustracijo še danes ni 
povsem jasno, kdo bo pokril (okoli 200.000 €) stroškov četrte vrtine. 
 
Sedaj pa je čas, da se vrnem v smer pragmatičnega razmišljanja ali kmečke logike in 
nakazovanju tiste prave smeri, ki bo po najkrajši poti odpravila »zločestega« 
onesnaževalca podvodnih tokov Obrha in Dolini ter ne navsezadnje vsem jezerom in 
dolinam do Postojne in Ljubljane, kamor voda Obrha teče, zagotovila zdrav vir pitne 
vode. Pa ne samo pitne vode, tudi vode v strugah studencev, potokov in rečic, s 
katerimi imamo okoliški prebivalci kot domače in divje živali dnevne kontakte. 
Nesrečni fantek, ki je z življenjem plačal kriminalno dejanje onesnaževalca, nam 
mora biti neizmerno veliko opozorilo, saj se ni okužil s pitjem, pač pa so mu le oprali 
stekleničko v nevarni vodi. In tako lahko kadar koli kateri koli otrok pride v kontakt z 
vodo. Bregov ne bomo mogli zaščititi z dvojno bodečo žico, kot je to naredila vojska v 
Žagi okoli svojih filtrirnih naprav. Otrokom ne bomo mogli prepovedati kakršnegakoli  
stika z vodo, gospodinjam zalivanja vrtov, pranja zelenjave, domačim in divjim živalim 
napajanja, ribam in drugim podvodnim živalim bivanja v tej vodi… . 
 
Izvir Obrha pod Racno goro (1130m, nasproti Snežnika) je v prvi polovici prejšnjega 
stoletja, vse do 80 let slovel kot eden najčistejših in bogatih naravnih virov pitne vode 
na Kraškem ozemlju pa tudi v Sloveniji. Voda se je uporabljala za pitje, kuho, pranje, 
zalivanje in napajanje živine. Pred dobrimi tremi desetletji pa je voda pričela postajati 
motna: na mestu, kjer se voda preliva preko jezu – zajetja na izviru, se je voda 
pričela peniti. Največja nadloga pa je bila pojava do tedaj nepoznanih zelenih alg. 
Vedeti je potrebno, da ima voda konstantno letno temperaturo 8 °C .  
 
Za onesnaženost smo našli krivca – lesno industrijo v bližnjem Prezidu, za alge pa 
neprimerne pralne praške, kemična gnojila. K odgovornim za onesnaženje vode smo 
prišteli še aktivnosti kamnoloma oz. peskokopa tudi v Prezidu, takoj čez mejo na 
Hrvaškem. Po zaprtju lesne tovarne, manj s fosfati nasičenimi pralnimi praški in 
neaktivnostjo peskokopa so nastopila leta bolj čiste vode – in seveda veliko manj alg, 
ki pa se jih popolnoma nikoli nismo znebili. 
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Na čistost izvira Obrha vplivajo onesnaževalni dejavniki območja Prezida na 
Hrvaškem in bližnjega Babnega Polja na eni strani ter Loškega potoka in Nove vasi 
(za Racno goro) na drugi severovzhodni strani, od koder se na izviru Obrha 
združujejo podzemne vode. 
 
Leta 1978/79 so bila izvedena strokovna sledenja podvodnih tokov in ugotovitve, ki 
sem jim bil osebno priča: v prejšnjem odstavku omenjena glavna vira napaja ta 
podzemni bazen in jez na izviru Obrha v zaselku Žaga. Prvi  vodni vir prihaja iz 
prezidanskega in babnopoljskega področja oz. manjšega izvira potoka Trbuhovice,  
drugi pa iz Loškega potoka. Dobro se spominjam obarvane vode, ki me je spominjala 
na modrino reke Soče, drugič pa je bila oranžnih tonov. Na osnovi sledenj in pa 
analize vodnega izvira v Žagi so bile v letu 1980 narejene vrtine za vodne črpalke, 
postavljen je bil velik betonski rezervoar in zgrajeno vodovodno omrežje za Loško 
dolino. Pričela so se črpanja pitne vode, ki je na začetku potrebovala zelo skromno 
dodajanje klora – občasno, se spominjam, ko je zatajila dozirna naprava, pa smo pili 
neoporečno vodo brez kloriranja. Dokazi, od kod pod zemljo priteka voda, se prav 
gotovo hranijo na Geološkem zavodu Slovenije. Pred dobrim desetletjem so bila 
sledenja ponovljena –  hranim fotografsko gradivo obarvane vode v jezu. 
 
Dokazi onesnaževanja pa si slede:  

• V Loškem Potoku deluje slaba in zastarela čistilna naprava, ki poleg tega, da 
konstantno pušča, pri večjih nalivih oz. količinah padavin preplavlja.  

• Glede Prezida pa je zgodba še veliko bolj kritična: pred kratkim so namreč 
zgradili kanalizacijski sistem, iz katerega so odplake speljane v prekatne 
bazene brez čistilne naprave…. in nečista, okužena voda preplavlja v kraško 
zemljo, celo manjšo vrtačo… od tam pa k nam na izvir Obrha. 

 
Med prebivalci se govori, da sta se pobrateni občini Loška dolina in Prezid pred nekaj 
leti dogovorili, da bo Loška dolina, ki spada v območje EU, zaprosila za EU sredstva 
in pričela z izgradnjo kanalizacijskega sistema in čistilne naprave na Babnem polju. 
To bi bilo seveda več kot smotrno, saj je to najvišji kraj občine in začetek kasnejših 
vodnih tokov preko cele doline. 
V sklopu tega kanalizacijskega sistema bi na čistilno napravo dovolili priklop 
kanalizacije iz Prezida. Ta »zgodba« ima razumno razlago, in sicer: občina Loška 
dolina bi zaprosila za Evropska sredstva za izgradnjo kanalizacije in čistilne naprave 
na Babnem polju, medtem ko bi moral Prezid čakati na včlanitev Hrvaške v EU.  
 
Občina Loška dolina žal ni začela na začetku, torej z izgradnjo kanalizacije in čistilne 
naprave na Babnem polju, temveč nižje v vasi Vrhnika in kasneje Markovcu…. Prezid 
pa je računajoč na priklop na nikoli zgrajeno čistilno napravo Babno polje "uredil" 
kanalizacijo. Odplake od takrat ne tečejo več po potočku Trbuhovica, kjer so se med 
močvirskim rastlinjem delno očistile, temveč svojo pot opravijo po ceveh, kjer se 
skoncentrirajo in na koncu Prezida na enem mestu izginejo v podzemlje notranjskega 
krasa. Trbuhovica je mimogrede tudi prvi tok Ljubljanice, vode sedmerih imen.  
 
Kako drugačni so lahko strokovno-znanstveni zaključki, ko pa je situacija več kot 
očitna. Izgovarjanje, da ne moremo zagotovo trditi, da je tako in obsojati niti Prezida 
niti Loškega potoka, je samo sprenevedanje. Kot je tudi sprenevedanje s podajanjem 
kazenskih ovadb proti neznanim storilcem, ki so, ne ve se kdo, kje, kdaj in kako, 
vnesli klice v našo pitno vodo? 
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Kot vsi domačini smo v civilni iniciativi v ustanavljanju »ČISTE VODE V LOŠKI 
DOLINI« prepričani, da je prišel čas, da se zadeve korenito uredijo in poleg 
odpravljanja onesnaževalcev tudi prične z očiščevalnimi akcijami Obrha – življenjske 
tekočine za celo Dolino ter vse tokove do Ljubljanice. Takoj je potrebna akcija pri 
povzročiteljih onesnaževanja tako na območju Loškega potoka kot na območju 
Prezida. Ker nam je vsem jasna zakonodajna pot, ki potrebuje »milijon« dokaznih 
elementov in podobnih gradiv, in še potem se jih da z dobrimi odvetniki ali 
mednarodno diplomacijo obiti, predlagamo bolj ljudske ukrepe, kot so npr.: obiski 
zveze društev civilne iniciative iz našega območja pri županu Prezida in njegovih 
svetnikih – morda pa imajo na njihovi strani tudi društvo osveščenih in moralno 
neoporečnih ljudi, ki bi nam pomagali v prepričevanju, da tako ne gre dalje in v 
naporih iskanja skupnih rešitev za resnično perečo problematiko očiščenja vodnih 
virov… . Star slovenski izrek pravi: »Kdor jezika špara, kruha strada.« Enak pristop bi 
morali uporabiti tudi za Loški potok in Novo vas  - in gotovo bi našli sogovornike ali za 
začetek vsaj razumevanje.  
 
Seveda pa ostaja odprto poglavje kvalitete novo izgrajenih čistilnih naprav, ki po 
nikakršnih kriterijih ne zadoščajo namenu. Ni dovolj v finančno konstrukcijo vnesti 
katerekoli čistilne naprave (največkrat najcenejše), ko pa so kasneje evidentni ničelni 
učinki. Dokaz je naprava v vasi Vrhnika, dober kilometer od izvira v Žagi, ki so jo šele 
po dveh letih obratovanja dopolnili in predelali, da je pričela služiti svojemu namenu. 
Oprte scene pa ostajajo na starih napravah, ki so poddimenzionirane tako glede na 
današnje število gospodinjstev in industrije kot glede zastarelih tehnoloških procesov! 
 
Jez na izviru Obrha, kjer je črpališče pitne vode, je več kot potreben korenitega 
čiščenja in popravil. Že v časih cesarja Franca Jožefa in nato cesarice Marije Terezije 
je veljala nenavadno dobra uredba in sicer: cesarstvo je kmetom, ki so bili voljni 
vzdrževati jez, strugo in mostove v zameno namenilo v brezplačno uporabo njive in 
gozdove. Tako so bile struge vedno čiste, mostovi vzdrževani, jezovi neporušeni. 
Danes pa je situacija popolnoma drugačna. Jezovi so polni mulja in nesnage, kar 
lahko povzroči spremembo podzemnih tokov. Jezovi, zloženi iz velikih skal, se 
podirajo in struga upada po celi dolžini toka… njena podoba je več kot katastrofalna. 
 
Današnja sestava organov in komisij na državni ravni, da o inšpektoratih sploh ne 
govorimo, ter njihove ne-aktivnosti tudi če na papirju vzdržijo, se v realnosti kažejo 
kot naš velik sovražnik, ki nam jemlje največje bogastvo: čisto vodo. Brez čiste vode 
ni življenja, v sedanjem trendu nam je bo zmanjkalo preje kot nafte. To vsi vemo, pa 
nič ne storimo. 
 
Vaščani Vrhnike smo bili še nekaj let nazaj pripravljeni sami očistiti jez na izviru 
Obrha, odstraniti nekaj tisoč kubičnih metrov mulja oz. naplavin in z akcijo nadaljevati 
do porušenih jezov. Celo sredstva smo bili pripravljeni sami zbirati, a smo naleteli na 
celo vrsto administrativnih ovir, prepovedi, težav s pridobivanjem soglasij itd. 
 
Zatorej apeliram na vse odgovorne, začenši z ribiči, biologi, okoljevarstveniki, 
pristojnimi za varovanje zdravja, na občinske funkcionarje, na vse državne prostorske 
in druge institucije ter ne nazadnje na nas, civilno iniciativo, da stopimo skupaj – prav 
v tem našem konkretnem primeru Obrha – in hitro ter konkretno pričnemo ukrepati, 
preden bo prepozno, če to že ni – pa si tega nočemo priznati. 
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Nisem opisoval vseh tegob, ki jih je danes deležen nekdaj eden najlepših potokov v 
Sloveniji, saj je teh tegob preveč. Vsakdo bi si moral ogledati podvodne posnetke g. 
Krištofa Istiniča, upravljavca ribogojnice v Vrhniki, ter poslušati njegove ugotovitve…. 
Njegov film prikazuje lepote, ki jih Obrh zaenkrat še zmore, a hkrati prikaže, kako 
bujna rast zelenih nitastih alg v določenem obdobju preprede praktično vso strugo in 
nekaj tednov zatem že odmre. Oboje predstavlja smrtno past  ikram, ribjemu zarodu 
in majhnim vodnim organizmom, ki so za ravnotežje v prehrambni verigi vodnih 
organizmov še kako pomembni.  
 
Na koncu naj navedem še znanstveno fantastično anekdoto iz županstva Loške 
doline s soavtorstvom Cerkniške komunale, ki gre takole: 
»Ko so probleme, o katerih govori referat, izpostavili že vsi mediji javnega 
obveščanja in s strani župana dobili zagotovilo, da bo problem z novo vrtino in  
zaprtjem črpališča v Žagi rešen v oktobru lanskega leta, se je sicer malo zapoznelo 
na izviru Obrha pojavila ekipa Tednika TV Slovenije. Vaščani so jim v intervjujih 
ponovno izrazili veliko skrb okoli še vedno veljavne odredbe o prekuhavanju pitne 
vode, saj si niso znali predstavljati, kako lahko kopaš otroka, kako si umivaš zobe, ali 
je za domače živali nevarno, ali lahko kupujemo postrvi v bližnji ribogojnici etc…. 
Potem pa si je ekipa v živo ogledala črpalke v Žagi – in glej ga zlomka, kljub 
zagotovilom Župana, da je črpališče zaprto, je črpalka pridno brnela in prečrpavala 
vodo v višje ležeči rezervoar. Posneli so brnenje črpalke, nato pa poklicali župana, da 
jim zadevo pojasni, saj naj bi bila voda iz tega črpališča oporečna. Župan je izrazil 
presenečenje in se takoj odpravil v Žago, kjer je seveda odkril resnico – črpalka je 
delala. Za razlago je klical direktorja vodovoda in Cerkniške komunale, ki sta mu 
zagotovila, da v Žagi črpajo samo tisto vodo, ki jo uporabljajo zgolj v industrijske 
namene, kot je čiščenje industrijskih bazenov. 
Pred dnevi sem s to izjavo seznanil člane naše Civilne iniciative med katerimi je tudi 
priznani dr. fizike g. Viktor Kraševec (občan Loške doline, pred leti raziskovalec na 
inštitutu Jožefa Štefana v Ljubljani). Pa sva družno ugotovila, da moramo, če je kaj 
resnice v izjavah pristojnih na Komunali Cerknica, na WAIPA – svetovno organizacijo 
za intelektualno lastnino v Genevi prijaviti svetovno inovacijo in sicer:   
Ob zajemanju vode na črpališču v Žagi elektronsko opremimo njene delce-molekule 
– nato pa to vodo prečrpavamo do skupnega bazena (rezervoarja), kjer se pomeša z 
neoporečno vodo iz Peščenka. V zbirni rezervoar pelje namreč le ena cev kot tudi 
samo ena iz rezervoarja v Dolino do porabnikov. Nato elektronsko nabita ali 
opremljena voda odteče skupaj s čisto pitno vodo po cevi v vodovodno omrežje, tam 
nekje v Starem trgu ali Ložu, pa se »industrijska voda« po specialnem inovatorskem 
postopku loči od pitne, gre v industrijske bazene, medtem ko pitna voda odteče do 
porabnikov gospodinjstev. 
Take in podobne pravljice za lahko noč prihajajo do nas od najbolj odgovornih na 
občini ter odgovornih pri upravljanju vodovodnega zajetja in omrežja oz. Komunali 
Cerknica. Res lepo, da živimo v pravljičnem svetu, v resnici pa se navadni občani 
počutimo zavedene in prevarane.« 
 
Vsi težko čakamo dan, ko se bomo vsi zavedali, kaj pomeni varovati svojo življenjsko 
kri – vodo. 
 
Seveda se strinjam, da je potrebno narediti veliko ali še več na osveščanju vsega 
prebivalstva od jasli, vrtca, šole, fakultete in tudi v zrelih letih. Potrebne so kontrole 
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izlivanja gnojnice, pa prepovedanih pesticidov – vendar sloneti na predpisih, uredbah 
in posledično »redkih« sankcioniranjih prekrškarjev ne bo pripeljalo nikamor. Če bi 
uspeli opozarjati eden drugega, učiti otroke in starejše, ki so preveč navajeni starih 
kmečkih opravil zlivanja ali odlaganja tudi nevarnih snovi kar na polja, travnike ali 
skrivoma celo v gozdove, bomo zmagali. 
 
Primere, kot pa so neučinkovite čistilne naprave, pa nekontrolirano zlivanje odpadnih 
snovi bioplinarn, pa bi morali sankcionirati z veliko višjimi kaznimi, tudi z zaprtjem 
plinarn, elektrarn in lastnikov prekrškarjev, saj ogrožajo naša življenja in življenja 
naših naslednikov. 


